
از سوی مدیرعامل اتحادیه مرکزی مرغداران میهن

افزایش قیمت تخم مرغ تکذیب شد
مدیرعامــل اتحادیه مرکزی مرغداران میهن اعلام قیمت جدید 
تخم مرغ را تکذیب کرد و افزود: طی نامه ای تولیدکنندگان قیمت های 
پیشــنهادی خود را به ستاد تنظیم بازار ارسال کرده اند اما مشخص 

نیست با افزایش قیمت تخم مرغ موافقت بشود یا خیر.
دیروز در خبری اعلام شد قیمت جدید تخم مرغ تعیین و سازمان میادین 
میوه و تره بار تهران نرخ جدید انواع تخم مرغ اعلامی از سوی اتحادیه سراسری 
مرغداران را ابلاغ کرده است. بر این اساس گفته شد قیمت خرده فروشی هر شانه 
۳۰ عددی تخم مرغ به ۹۰ هزار و ۵۰۰ تا ۹۵ هزار و ۵۰۰ تومان رسیده است. 
اما در واکنش به این خبر، محمد مرادی مدیرعامل اتحادیه مرکزی مرغداران 
میهن به مهر گفت: طی نامه ای تولیدکنندگان قیمت های پیشنهادی خود را 
به ستاد تنظیم بازار ارسال کرده اند اما این نامه هنوز مورد بررسی قرار نگرفته 
و مشخص نیست ستاد تنظیم بازار با افزایش قیمت تخم مرغ موافقت کند یا 
خیر. این در حالی است که برخی رسانه ها از اعلام قیمت جدید تخم مرغ خبر 
می دهند که این موضوع قویاً تکذیب می شود و قیمت تخم مرغ همان قیمت 

قبل بوده و مبنای قیمت مصوبات ستاد تنظیم بازار است.
گفتنی است دیروز سازمان میادین میوه و تره بار تهران نرخ های جدید انواع 
تخم مرغ اعلامی اتحادیه سراسری مرغداران را ابلاغ کرد که براساس آن تخم 
مرغ شانه ۳۰ عددی غیر بسته بندی شناسنامه دار کاملا سالم و بدون آلودگی 

بین ۹۰ هزار و۵۰۰ تا ۹۵ هزار و ۵۰۰ تومان تعیین شده بود.
تصمیم برای کاهش ۲۰ میلیون قطعه جوجه ریزی

از ســوی دیگر، دبیــر انجمن صنفی جوجه های یــک روزه، در گفت وگو 
با خبرگزاری تســنیم اظهار داشــت: بعد از تغییر نرخ ارز واردات نهاده های 
دامی تقاضا برای خرید مرغ در کشور 2۰ تا ۳۰ درصد کاهش یافت که مرکز 

پژوهش های مجلس شورای اسلامی نیز آن را تایید می کند.
»محمدرضا صدیق پور« افزود: قبل از حذف ارز 42۰۰ تومان نهاده ها دامی 
ماهانه 12۰ میلیون  قطعه جوجه در کشور تولید می شد اما اکنون  برای شب 
عید نیز با 11۰ میلیون قطعه جوجه ریزی در ماه نیاز کشــور تامین می شود. 
دبیــر انجمن صنفی جوجه های یک روزه ادامه داد: در جلســه اخیر کارگروه 
برنامه ریزی تولید در وزارت جهاد کشاورزی در این ارتباط تصمیم گرفته شد 
میزان جوجه ریزی که تا 1۳۰ میلیون قطعه در ماه افزایش یافته بود به 11۰ 

میلیون قطعه کاهش یابد که می تواند بازار مرغ را در کشور متعادل کند.
عرضه مرغ با قیمت ۴۷ هزار تومان!

در همین حال دیروز مدیر بهره برداری سازمان میادین میوه و تره بار تهران 
قیمت مرغ در میدان بهمن را بین 4۸ تا ۵1 هزار تومان اعلام کرد و افزود: در 
میادین میوه و تره بار سطح شهر تهران هم هر کیلوگرم مرغ ۵2 هزار و ۷۰۰ 
تومان به مشــتریان عرضه می شود که حدود 1۷ درصد از نرخ مصوب دولتی 
)۶۳ هزار تومان( کمتر است. البته خبرگزاری مهر طی گزارشی درباره قیمت 
مرغ در ســطح تهران نوشــت: با رصد بازار یکشنبه، قیمت مرغ از 4۷ هزار و 
۵۰۰ تومان تا ۵۸ هزار و ۸۰۰ تومان متغیر بود و حتی برخی فروشگاه ها آن 

را به قیمت مصوب دولتی یعنی ۶۳ هزار تومان عرضه می کردند.

بذرپاش: به تمام تعهدات وزارت راه و شهر سازی 
پایبند هستیم

وزیر راه و شهر سازی با بیان اینکه به تمام تعهدات دوره مرحوم 
قاسمی در این وزارتخانه پایبند هستیم، افزود: پروژه اصلی ترانزیت 

کشور تکمیل کریدور شمال- جنوب است.
به گزارش خبرگزاری ها، مهرداد بذرپاش در جمع خبرنگاران با اشــاره به 
اینکه ما به همه تعهدات دوره قبلی وزارت راه پایبند هستیم اظهار کرد: یکی 
از اولویت های کاری ما به اتمام رساندن کریدور شمال به جنوب است. بنابراین، 
به دنبال تامین منابع برای تکمیل این کریدورها هســتیم چراکه منابع فعلی 
کفاف تکمیل آنها را نمی دهد.  او افزود: در این راســتا همه منابع مالی را به 
این پروژه ها هدایت خواهیم کرد. نظر دولت بر رونق حوزه حمل ونقل است و 
در اکثر مذاکرات با کشــورهای خارجی به ویژه همسایگان این موضوع محور 
مذاکرات طرفین قرار دارد. با تکمیل این کریدورها شــاهد یک انقلاب بزرگ 
در صنعت حمل ونقل خواهیم بود. وزیر راه و شهر ســازی در رابطه با تکمیل 
راه آهن رشــت- آستارا گفت: دنبال افزایش دسترسی های ریلی به کشورهای 
همســایه هستیم و دیروز صبح هم با طرف های خارجی پیرامون این موضوع 
جلسه  داشتیم. تکمیل کریدورها باعث جهش عدد ناچیز ترانزیت خواهد شد. 
بذرپاش ادامه داد: بر اساس قانون باید حمل بار ریلی از 1۰ به ۳۰ درصد 
افزایش می یافت این در حالی اســت که هم اکنون ســهم بار ریلی حدود 1۰ 
درصد است. لذا تا سهم ریل در افزایش ترانزیت کالا انجام نشود نمی توان روی 
قیمت کالا مانور داد و قیمت تمام شده حمل ریلی بار کاهش نخواهد یافت. او 
با اشاره به اینکه انگیزه کافی برای انتقال بار جاده به ریل وجود ندارد، افزود: 
برای نو سازی ناوگان جاده ای و نگهداری جاده ها مخصوصا جاده های اصلی به 
دنبال تامین منابع مالی هســتیم. در این راستا با توجه به اینکه شرکت های 
بزرگ معدنی اســتفاده قابل توجهی از زیرســاخت های حمل ونقل دارند باید 
تعرفه مناســبی برای نگهداری زیرساخت های ریلی و جاده ای پرداخت کنند. 
وزیر راه و شهر ســازی با اشاره به سهم بالای ناوگان جاده ای از مصرف انرژی 
و غیر بهره ور اداره شدن این صنعت گفت: نو سازی ناوگان جاده ای در بودجه 
آینده در دستور کار قرار گرفته و به دنبال روش های تامین مالی جدید برای 

نو سازی ناوگان هستیم. 
بذرپاش با اشــاره به نو ســازی صنعت هوایی گفت: هم نو سازی ناوگان و 
هم کیفیت بخشی خدمات هوایی به مردم در دستور کار مجموعه وزارت راه و 
شهر ســازی قرار دارد. او از دستور کار قرار داشتن نو سازی ناوگان هوایی خبر 
داد و افزود: در اقتصاد دریا فاصله معناداری با کشــورهای پیشــرفته داریم و 
در این زمینه نیازمند ســرمایه گذاری هستیم. به عنوان مثال در بندر چابهار 

توافقات با هند همچنان معطل مانده است.

شرکت پالایش و پخش خبر داد

آغاز توزیع مجدد بنزین سوپر 
در سراسر کشور 

شــرکت پالایش و پخش فرآورده های نفتی از توزیع مجدد 
بنزین ســوپر در سراسر کشور با رفع مشکلات فنی تولید این 

سوخت در پالایشگاه شازند اراک خبر داد.
سخنگوی شرکت پالایش و پخش فرآورده های نفتی درباره وضعیت 
توزیع بنزین سوپر در کشور گفت: یکی از قطعات تولید بنزین سوپر در 
پالایشــگاه اراک دچار مشکلات فنی شده بود که به همین دلیل امکان 
تولید بنزین سوپر وجود نداشت. وی ادامه داد: اما با رفع مشکلات فنی، 
تولید روزانه هشت میلیون لیتر بنزین سوپر در سراسر کشور از روز شنبه 

مجددا آغاز شده و هیچ کمبودی در این زمینه وجود ندارد.
سخنگوی شــرکت پالایش و پخش فرآورده های نفتی در رابطه با 
اینکه شــایعه ای مبنی بر گرانی بنزین وجود دارد آیا این مســئله مورد 
تأیید شــرکت پالایش و پخش فرآورده های نفتی است یا خیر؟ گفت: 
قیمت گذاری سوخت بر عهده شرکت پالایش و پخش نیست اما به گفته 

رئیس جمهور قیمت بنزین تا دو سال افزایش پیدا نمی کند.
در مدتی که عرضه بنزین ســوپر در جایگاه های ســوخت متوقف 
شده بود شایعاتی درباره گرانی بنزین منتشر شده بود که حالا با توزیع 
دوباره بنزین سوپر در سراسر کشور معلوم شد این شایعات دروغی بیش 

نبوده است.

عضو هیئت مدیره انجمن لوازم خانگی:

لوازم خانگی ایران با خروج کره ای ها 
جان گرفت

عضو هیئت مدیره انجمن لوازم خانگی گفت: وقتی شرکت های 
کره ای لوازم خانگی )سامسونگ و ال جی( از بازار ایران خارج شدند، 

موضوع حمایت از تولید داخل فعال شد.
محمدحسین فهیمی افزود: در حال حاضر فعالان صنعت لوازم خانگی، 
مازاد تولید و عرضه دارند و انبار های کارخانه ها مملو از کالا های آماده برای 

عرضه به بازار است و هیچ مشکلی برای تامین یا تولید نیست.
وی گفت: یکی از خصوصیات صنعت لوازم خانگی این است که همه 
تولیدکنندگانش از بخش خصوصی هستند و تقریبا هیچ کارخانه یا شرکت 

دولتی در این صنعت نداریم.
وی افزود: پس از خارج شدن آمریکا از برجام و وضع قوانین تحریمی، 
شــرکت های کره ای لوازم خانگی از بازار ایران خارج شــدند و به صورت 

اتوماتیک وار پس از این اتفاق، موضوع حمایت از تولید داخل فعال شد.
عضو هیئت مدیره انجمن لوازم خانگی در ادامه بیان داشت: شرکت های 
داخلی صنعت لوازم خانگی با توجه به زیرساخت هایی که آماده کرده بودند، 
توانســتند خلأ بازار را از لحاظ کمی و تا حدود زیادی کیفی تامین کنند 
به جز یکی دو محصول که آن هم یک یا دو ماه با مشــکل مواجه شــد، 
فعالان این صنعت در این چند سال اخیر جوابگوی مصرف کنندگان بودند.

فهیمی اضافه کرد: در مقطع کنونی فعالان صنعت لوازم خانگی، مازاد 
تولیــد و عرضه دارند طوری که به هر کارخانه ای مراجعه نمایید مملو از 
کالا های آماده برای عرضه به بازار است و هیچ مشکلی برای تامین یا تولید 

نیست و بیشتر مشکل فروش محصولات است.
 صرفه جویی ارزی 1۷۰ میلیون دلاری در صنعت لوازم خانگی

 با داخلی  سازی
از سوی دیگر، دبیرکل انجمن صنایع لوازم  خانگی ایران از صرفه جویی 
ارزی 1۷۰ میلیون دلاری در صنعت لوازم خانگی با داخلی سازی خبر داد.

به گزارش خبرگزاری تسنیم، عباس  هاشمی در نشستی خبری با اعلام 
اینکه گردش مالی صنعت لوازم خانگی در سال متوسط ۶.۵ تا ۷ میلیارد 
دلار اســت، گفت: کشورهای منطقه در سال بین ۳۷ تا ۳۸ میلیارد دلار 
لوازم خانگی وارد می کنند بنابراین صنعت لوازم خانگی ایران با توجه به 
نرخ پایین دستمزدها، مزیت های حمل ونقل، نرخ ارزان انرژی و ... پتانسیل 

این را دارد که بازار داخل و منطقه را پوشش دهد.
وی با بیان اینکه عمق ساخت داخل در صنعت لوازم خانگی میانگین 
۷۰ تا ۷۵ درصد اســت، افزود: عمق ساخت داخل در گروه تلویزیون ۳۵ 
درصد، کل وسایل گازسوز 1۰۰ درصد و وسایل برقی حجیم مثل یخچال، 
فریزر و... ۶۵ تا ۷۵ درصد است. طی ۳ سال گذشته از ناحیه ساخت داخل 

1۶۰ تا 1۷۰ میلیون دلار صرفه جویی ارزی صورت گرفته است.
هاشمی تصریح کرد: قیاس تولید نسبت به نیاز کشور ۸۰ الی ۸۵ درصد 
است؛ یعنی ۸۵ درصد نیاز بازار توسط تولیدات داخلی امکان پوشش دهی 
دارد که در برخی کالاها این عدد بالاتر است. نیاز ارزی تولید به مقیاس 

سال 14۰۰ معادل یک میلیارد و ۳۰۰ میلیون دلار است.
وی ادامه داد: صادرات نیز سالانه ۳۵۰ تا 4۰۰ میلیون دلار است که 
البته با توجه به میزان ارزبری، تراز ارزی منفی است که برای برابر شدن 
تراز و حرکت به سمت مثبت کردن تراز، باید توسعه صادرات انجام شود.

اقتصادی
صفحه ۴
دو شنبه ۲۸ آذر ۱۴۰۱
۲۴ جمادی الاول ۱۴۴۴ - شماره ۲۳۱۹۷

ادامه از صفحه ۶

موتورسیکلت  کارت  و  سبز  برگ 
مهران 125CC مدل 1397 به رنگ 
آلبالویی و به شماره پلاک 44989 
موتور  شماره  به  و   137 ایران 
شماره  به  و   0125N2D970319
 N2DACAKDAJ1C00219 شاسی 
اعتبار  درجه  از  و  گردیده  مفقود 

ساقط می باشد.

خودرو  سبز  برگ  و  کمپانی  سند 
 405GLX-XU7 پژو  سواری 
35 م   742 پلاک  شماره   به 
خاکستری-  رنگ  به   14 ایران 
متالیک مدل 139۶ و شماره موتور 
124K1014041 و شماره شاسی 
NAAM01CE0HK57۶405 مفقود 
ساقط  اعتبار  درجه  از  و  شده 

می باشد.

نیسان  وانت  خودرو  سبز  برگ 
مدل  آبی  رنگ  به  سوز  دوگانه 
انتظامی شماره  به   1401 
2۶5 ب 7۶ - ایران50 و شماره 
M24899421M و شماره  موتور 
  NAZPL140BN0۶778۶۶شاسی
اعتبار  درجه  از  و  گردیده  مفقود 

ساقط است.

آگهی فقدان مدرک تحصیلی 
)نوبت سوم(

گواهینامــه موقت پایــان تحصیــلات اینجانب 
هوشــمند امیرزاده فرزند هوشــنگ به شماره 
شناسنامه 190000953۶ صادره از رامهرمز در 
مقطع کاردانی پیوسته رشته صنایع فلزی صادره 
 از واحد دانشــگاهی مسجدســلیمان با شماره 
ه  یــد د گر د  مفقــو  0 ۶ - 2 0 - ۶ - 7 8 0 8
اســت و فاقــد اعتبــار می باشــد. از یابنــده 
تقاضــا می شــود اصل مــدرک را به دانشــگاه 
بــه  مسجدســلیمان  واحــد  اســلامی  آزاد 
ســد  ســه راهی  مسجدســلیمان،  نشــانی: 
اســلامی آزاد  دانشــگاه  عباســپور،   شــهید 

واحد مسجدسلیمان ارسال نماید.

آگهی های
مفقودی

جدول نرخ سکه ، ارز و بورس
قیمت بازار )به تومان(نوع سکه

1۸/۷۶۸/۰۰۰سکه تمام طرح جدید
1۸/۶2۶/۰۰۰سکه تمام طرح قدیم

12/2۸۰/۰۰۰نیم سکه
۹/2۷۰/۰۰۰ربع سکه

4/۳۵۰/۰۰۰گرمی
1/۷۳4/۳۰۰هر گرم طلای 1۸ عیار

نوع ارز
۳۸/4۵۳دلار
41/24۵یورو
4۷/۶۵۰پوند

2/1۰۰لیر ترکیه
1۰/۵۳۵درهم امارات

2۶/۸دینار عراق
بورس

1/۵۰۰/241شاخص کل بورس تهران
44۳/۹۶1شاخص هموزن

شاخص کل بورس در ادامه روند صعودی 
خود طی روزهای اخیر، دیروز هم با رشــد 
پرقدرت بیش از ۳۰ هزار واحدی توانســت 
پس از 165 روز دوباره به جایگاه یک میلیون 

و 5۰۰ هزار واحدی برسد. 
1۵تیرماه امسال آخرین روزی بود که شاخص 
کل بورس در کانال یک میلیون و ۵۰۰ هزار واحدی 
قرار داشت و از آن روز دماسنج بازار سهام به دلیل 
افت های پی درپی هرگز نتوانسته بود به این کانال 
برگــردد اما 2۷ آذرماه این اتفاق میمون رخ داد و 
شاخص کل در پایان معاملات با افزایش ۳۰ هزار 
و ۳۰۹ واحــد به رقم یــک میلیون و ۵۰۰ هزار و 

242 واحد رسید.
همچنین شاخص کل با معیار هموزن با رشد 
۷4۸۳ واحد به رقم 44۳ هزار و ۹۶2 واحد رسید و 
ارزش بازار در بورس تهران هم بیش از پنج میلیون 
و ۵۵2 هزار میلیارد تومان شد. معامله گران بیش از 
1۰ میلیارد و ۳۰۰ میلیون سهام حق تقدم و اوراق 
مالی در قالــب 4۸۷ هزار فقره معامله و به ارزش 
۵۸۳۸ میلیارد تومان داد و ستد کردند. ضمن اینکه 

همه شاخص های بورس در روز گذشته سبز بود.
فرابورس ایران هم دیروز اوضاع مناسبی داشت 

به گونه ای که شــاخص کل در پایان معاملات با 
افزایــش 1۶4 واحد به رقــم 1۹ هزار و 22 واحد 
رســید. ارزش بازار اول و دوم فرابورس به بیش از 
یک میلیون و ۳4 هزار میلیارد تومان شد و ارزش 
بازار پایه فرابورس که شامل شرکت های تازه وارد 
و شــرکت های اخراجی از بازارهای اصلی است به 

بیش از ۳۵۸ هزار میلیارد تومان رسید.
معامله گران دیروز بیش از شش میلیارد و ۳۰۰ 
میلیون سهام حق تقدم و اوراق مالی در قالب بیش 
از ۳۰۰ هزار فقره معامله و به ارزش ۳ هزار و ۷۶۹ 

میلیارد تومان داد و ستد کردند.
برخی فعالان بازار معتقدند گرچه علت اصلی 
رشــد این روزهای بورس افزایش نرخ ارز است اما 
اگر اعتماد مردم به بورس دوباره جلب شود می توان 
بسیاری از نقدینگی های سرگردان را به بازار سرمایه 
هدایت کرد و به این طریق مانع از التهاب آفرینی در 
بازارهایی همچون ارز و سکه ، مسکن و خودرو شد. 

شرط تداوم رونق بورس
در همین حال یک کارشناس بازار سرمایه نیز 
درباره دلیل رشد این روزهای بورس به ایرنا گفت: 
رســیدن ســهام به کف قیمتی، افزایش نرخ ارز، 
کاهش محدودیت هــای کرونایی در چین و امید 

به تقویت اقتصاد این کشور و افزایش قیمت های 
کامودیتی از جمله فلزات اساســی، فولاد و نفت، 
موجب ایجاد چشم انداز روشن در بورس شده است.

»علــی جبل عاملی« بــا بیان اینکــه عرضه 
محصولات تولیدی در بورس کالا از جمله خودرو 
و نیز افزایش حاشیه سود شرکت های گروه خودرو، 
امیدها را برای تــداوم روند مثبت در بازار تقویت 
کرده اســت، ادامه داد: البته در بازار شاهد وجود 
مســائلی مانند فاصله بین نرخ ارز نیمایی و آزاد، 
ریسک های سیستماتیک و عدم اطمینان به پایان 
رکود تورمی جهانی هستیم که این مسئله می تواند 
تا حدودی رونــد بازار را در این روزها تحت تاثیر 

خود قرار دهد.
کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: مسئله 
دیگر مربوط به بازارهای موازی مانند مسکن، ارز، 
طلا و ارزهای دیجیتال است که می تواند همزمان 
با افزایش ارز در بازار آزاد توجه سرمایه گذاران را به 
خود جلب کند و نقدینگی را به جای بازار سرمایه 

به سمت این بازارها سوق دهد.
جبل عاملی، مسئله اعتماد را اصلی ترین عامل 
در رونــق بازار عنوان کرد و گفت: با اعتماد دوباره 
سرمایه گذاران به بازار سرمایه می توان امیدوار به 

تداوم سبزپوشی شاخص بورس و نیز صعود آن در 
این بازار باشیم.

او با بیان اینکه، اکنون نقدینگی موجود در بازار 
ناشی از ســرمایه های افراد قدیمی بازار و افرادی 
اســت که در مدت اخیر از بازار خارج نشــده اند، 
افزود: از طرف دیگر باید توجه داشــت که انتخاب 
سبد مناسب در بازار سرمایه مطابق با ریسک پذیری 
افراد می تواند بازده بیشتری را نسبت به سایر بازارها 

نصیب سرمایه گذاران کند.
کارشناس بازار سرمایه ادامه داد: سهم های بدون 
زیان انباشــته، دارای حاشیه سود و تقسیم سود 
بالا، شرکت هایی که تأثیرپذیری کمتری نسبت به 
کسری بودجه و سیاست های محدود کننده دارند 
و کامودیتی محورهای صادرکننده می توانند مدنظر 

سرمایه گذاران قرار گیرند. 
جبل عاملی تاکید کرد: سیاست گذاران باید توجه 
داشته باشند، بازار سرمایه مناسب ترین بازار برای 
هدایت نقدینگی، تأمین مالی و پاســخ به نیازهای 
مختلف سرمایه گذاران است که در محیطی شفاف 
می توانند از هجوم سرمایه های سرگردان به بازارهای 
موازی جلوگیری کرده و این ســرمایه ها در جهت 

تخریب اقتصاد کشور مورد استفاده قرار نگیرند.

پس از 165 روز صورت گرفت

بازگشت پرقدرت شاخص بورس 
به کانال یک میلیون و 5۰۰ هزار واحدی 

وزارت جهاد کشاورزی:

سطحزیرکشتاراضیگندمآبیودیمافزایشمییابد
معاون زراعت وزارت جهاد کشاورزی، گفت: 
سطح زیر کشت اراضی گندم آبی و دیم در سال 
جاری نسبت به مدت مشابه افزایش یافته است.

به گزارش صدا و ســیما، علیرضا مهاجر دیروز 
در نشســت پیگیری اجرای الگوی کشــت و کشت 
قراردادی که با حضور جمعی از مدیران ســتادی و 
استانی در وزارت جهاد کشاورزی برگزار شد، به رشد 
شش و سه دهم برابری جمعیت در جهان اشاره کرد 
و گفت: در حال حاضر میزان اراضی کشــت کاهش 
یافته و روزانه یک هــزار نفر نیز به جمعیت جهان 

افزوده و بیشــتر از ۸۰۰ میلیون نفر در دنیا در فقر 
به سر می برند.

به گفته وی، در هر یک ثانیه به اندازه یک زمین 
فوتبال زمین زراعی در جهان تغییر کاربری می شود.

معاون وزیر جهاد کشاورزی به سهم مدیریت در 
ارتقای تولید و عملکرد در جهان نیز اشــاره کرد و 
گفت: با مدیریت در ارتقای تولید می توانیم در گندم 
حدود 4۳ درصد، برنج ۵1 درصد، ذرت ۵4 درصد، 
سیب زمینی 4۶ درصد و پنبه ۶۵ درصد، عملکرد در 

واحد سطح را افزایش دهیم.

مهاجر با تأکید بر اینکه سطح زیر کشت اراضی 
گندم نســبت به مدت مشابه ســال گذشته رشد 
داشته است، افزود: بر اساس آخرین آمار تا به امروز 
در یک میلیون و ۷4۵ هزار هکتار اراضی گندم آبی 
و ۳ میلیــون و ۷2۰ هزار هکتار گندم دیم کشــت 
شده که نســبت به مدت مشابه سال گذشته رشد 

را نشان می دهد.
به گفته وی، در زمینه بذر نیز 42۰ هزار تن بذر 
تأمین و بیشتر از ۸۰ درصد آن جذب شده و امیدواریم 
مابقــی آن نیز تا پایان دوره کشــت جذب شــود.

وی با بیان این که کشــت قراردادی را در سال 
آینده از مرداد ماه آغاز خواهیم کرد، گفت: بسیاری 
از استان ها در حال حاضر در کشت قراردادی شرایط 

خوبی دارند.
مهاجر در پایان گفت: بنا است تا در الگوی کشت 
ابلاغی ۵۰۰ هزار هکتار از اراضی آبی را کاهش دهیم 
و 14۰ هــزار هکتار به اراضــی دیم بیفزاییم؛ آب را 
مدیریت کنیم تا با اعمــال بهره وری در آب، خاک 
و زمین بتوانیم نیاز کشور را در مواد غذایی اساسی 

تأمین کنیم.

رئیس  کل بانــک مرکزی با بیان اینکه »در 
بیش از ۹۰ کشور دنیا طی ماه های گذشته اصلاح 
نرخ سود بانکی انجام شده است« گفت: ما هم 
باید حتماً از این ابزار اســتفاده کنیم که منوط 
به تأیید شورای پول و اعتبار است که در حال 

پیگیری و بررسی آن هستیم.
به گزارش خبرنگار ما، علی صالح آبادی دیروز در 
نشست مطبوعاتی در پاسخ به پرسشی درمورد ضرورت 
افزایش نرخ بهره بانکی برای مقابله با تورم اظهار کرد: 
درخصوص نرخ سود بانکی باید توجه داشت که طی 
ماه های اخیر در بیش از ۹۰ کشور دنیا اصلاح نرخ سود 
بانکی را شاهد بوده ایم. به عنوان نمونه در روسیه نرخ 
بهره از ۹ و نیم درصد یک شبه به 2۰ درصد افزایش 
یافت و در نهایت منجر به تقویت روبل شد. همچنین 
در آمریکا نرخ بهره به بیش از 4 درصد رسیده است.
وی افزود: در کشور ما به مقوله نرخ سود به عنوان 
یک ابزار سیاست پولی نگاه نشده است. در سال ۹۶ و 
به صورت محدود در سال ۹۹ اصلاح نرخ سود بانکی 
داشتیم و از آن موقع اصلاحی نشده است. ما معتقدیم 
که باید از این ابزار نرخ سود استفاده کنیم. البته شورای 

پول و اعتبار باید تصمیم بگیرد.
تورم کاهش یافته اما هنوز بالا است

رئیس کل بانک مرکزی درباره وضعیت تورم تأکید 
کرد: تورم مصرف کننده در ابتدای دولت سیزدهم ۵۹ 
و سه دهم درصد بود که به ۳۹ و ۹ دهم درصد کاهش 
یافت؛ گرچه هنوز بالا است و راضی به این تورم نیستیم 
و  حتماً باید کاهش پیدا کند ولی امســال اصلاح ارز 
ترجیحی، افزایش حقوق هــا و حقوق گمرکی و... را 
داشــتیم که نصف این تورم را به خود اختصاص داد. 
امیدواریم سال آینده افزایش تورم از این محل نداشته 
باشیم و همین موضوع می تواند به کاهش تورم سال 

آینده کمک کند.

صالح آبادی ادامه داد: قرار نیست همیشه افزایش 
تورم تکرار شــود؛ روند تورم بــه روال طبیعی خود 
برمی گردد البته باید تلاش کنیم انتظارات را تعدیل 
کنیم. تورم نقطه به نقطه در اسفندماه 2۹ و نیم درصد 
شــد و اگر اصلاح ارز ترجیحی نداشتیم می توانستیم 
امسال تورم را به کمتر از 2۵ درصد هم کاهش دهیم؛ 

البته آثار این سیاست تخلیه شده است.
افزایش عجیب دستمزد در 1۴۰۲ تکرار نمی شود

 وی همچنیــن تصریح کرد: افزایش دســتمزد 
۵۷ درصــدی امســال رقم عجیب غریبــی بود و به 
هیچ وجه سال آینده چنین افزایشی نخواهد بود. دولت 
قطعا افزایش حقوق را کنترل می کند و قطعا افزایش 

این عدد نخواهد بود.
رئیس کل بانک مرکزی یادآور شد: مرجع کاهش 
یــا افزایش حقوق  کارگران و کارمندان بانک مرکزی 
نیســت. حقوق کارمندان در اختیار ســازمان برنامه 
و بودجه اســت و حقوق کارگــران در حیطه اختیار 
شــورای عالی کار است. البته باید در مسائلی که در 
این خصوص در دولت مطرح می شود آثار تورمی هم 

درنظر گرفته شود.
دلایل افزایش نرخ دلار

صالح آبــادی در توضیح چرایی افزایش قیمت ارز 
بیــان کرد: تقویت دلار در دنیا یکی از دلایل افزایش 
نرخ ارز است؛ همچنین انتظارات، تورم داخلی و... در 

قیمت ارز اثرگذار بوده است.
وی دربــاره افزایش قیمت ارز در بازار توافقی هم 
گفت: قیمت اســکناس ارز توافقی در بازار متشــکل 
براســاس عرضه و تقاضا تعیین می شود نه دستوری؛ 
بانک مرکزی به عنوان بازارســاز در بازارهای مختلف 

حضور دارد.
دنبال جبران کسری بودجه با گرانی ارز نیستیم

رئیس کل بانک مرکزی در واکنش به گرانی عمدی 

دلار توســط دولت برای جبران کسری بودجه تأکید 
کرد: دولت بودجه خود را از محل سامانه نیما تامین 
می کند و ادعای تامین بودجه از محل فروش و قاچاق 

ارز صحیح نیست.
صالح آبادی ادامــه داد: بانک مرکزی با همکاری 
وزارت اقتصاد و ســازمان برنامه و بودجه به شدت به 
دنبال عدم اســتقراض دولت از بانک مرکزی است و 
رئیس  ســازمان برنامه و بودجه شخصا این موضوع را 
دنبال می کند تا کسری بودجه کنترل شود. از طرفی 
امسال هم درآمدهای نفتی و هم درآمد مالیاتی نسبت 
به پارسال افزایش یافته و بخشی از منابع بودجه هم از 
طریق اوراق تامین می شود. در کنار این موارد انضباط 
مالی دولت هم پیگیری می شــود که همه این موارد 
باعث می شود کســری بودجه صورت نگیرد و برای 

استقراض مراجعه نشود.
روش های تأمین مالی مسکن متنوع شود

وی در پاسخ به خودداری بانک ها از تأمین مالی 
مسکن براساس قانون حمایت از جهش تولید مسکن، 
عنوان کرد: تفسیر و تعریف متفاوتی از این قانون بین 
دولــت و بانک مرکزی و بانک ها وجود دارد. ســؤال 
این اســت که مانده تسهیلات در نظر گرفته شده یا 
تسهیلات پرداختی در سال را مد نظر گرفته اند؟ اگر 
مورد اول باشــد سهم مسکن از تسهیلات 1۷ درصد 
است و نه ۵ درصد و این آمار را قبول نداریم. همچنین 
باید توجه داشــته باشیم که بانک ها به بخش مصالح 
ساختمانی هم تسهیلاتی ارائه می دهند که این موضوع 

هم باید لحاظ شود.
این مسئول با تاکید بر اینکه دولت برای مسکن 
تنهــا به تامین مالی از محل تســهیلات بانک ها اتکا 
نکنــد و بانک ها امکان پرداخــت ۳۶۰ هزار میلیارد 
تومان را ندارند، گفت: از این موضوع استاندارد سازی 
شود که دولت و بانک ها یک برداشت یکسانی از این 

قانون داشــته باشند اما اعلام می کنم که دولت برای 
تامین مالی تنها به تسهیلات بانکی اتکا نکنند و سایر 

روش های تامین مالی استفاده کنند.
صالح آبادی افــزود: بانک مرکزی باید متغیرهای 
پولی مشــخص را هم کنترل کند و اینکه هر ســال 
۳۶۰ هزار میلیارد تومان به بخش مســکن پرداخت 

شود، امکان پذیر نیست.
حمایت از نرخ بازار نیما در برابر بازار غیررسمی

وی با بیــان اینکه بازار دیگری هــم به نام بازار 
غیررســمی داریم که معاملات حواله، اسکناس و یا 
بعضاً فردایی در آن صورت می گیرد، خاطرنشان کرد: 
آنچه به عنوان نرخ غیررســمی یاد می شــود بازاری 
اســت که عمق آن به طور دقیق مشــخص نیست. 
حتی در معاملات فردایی اساسا ارزی معامله نمی شود 
و به نوعی شــرط  بندی روی نرخ است و در حقیقت 
مابه التفاوت ارز به صورت ریال مبادله می شود و حجم 

بسیار پایینی دارد.
رئیس  کل بانک مرکزی ادامه داد: از ابتدای سال 
4۶ میلیارد و ۵۰۰ میلیون دلار تامین ارز در بازار نیما 
داشته ایم و در بخش اسکناس نیز دو میلیارد و یکصد 

دلار معامله شده است.
صالح آبادی اظهار کرد: برخی منتقدان می گویند 
آقای صالح آبادی چرا فقط اطلاعات بازار نیما را ارائه 
می کند؛ بله! بازاری که باید مورد توجه قرار بگیرد بازار 
نیما اســت که هم شفاف است و هم حجم معاملات 
بسیار بیشتری نسبت به بازار غیررسمی دارد و از سوی 
دیگر عواملی مانند قاچاق و تقاضای خروج سرمایه بر 

آن اثرگذار است.
وی افزود: اخیرا برخی رسانه ها از طرف من اعلام 
کردند که علت افزایش نرخ ارز ناآرامی ها بوده است. 
بله من گفتم که ناآرامی ها بر نوسانات همه بازارها از 
جمله بازار ارز تاثیرگذار بود اما تنها عامل نبوده است.

رئیس کل بانک مرکزی خبر داد

پیشنهادافزایشنرخسودبانکیرویمیزشورایپولواعتبار

معاون مسکن شهری بنیاد مسکن قیمت 
واحدهای نهضت ملی مسکن در مناطق شهری 
را حدود هفت میلیــون و 5۰۰ هزار تومان 
 برای ساختمان های چهار تا پنج طبقه اعلام 

کرد.
حمیدرضا ســهرابی در گفت وگو با خبرگزاری 
تسنیم، در پاسخ به این پرسش که قیمت ساخت 
واحدهای نهضت ملی مسکن در مناطق شهری و 
روســتایی به چه میزان است اظهار کرد: در بخش 
مسکن روســتایی که مردم آن را می سازند هزینه 
ســاخت یک واحد یک طبقه به ازای هر متر پنج 

میلیون و ۵۰۰ هزار تا شش میلیون تومان است.
وی افــزود: در مناطق شــهری نیز ســاخت 
واحدهای نهضت ملی مســکن به صورت یک و دو 
طبقه همین قیمت اســت. البته در بخش مسکن 
شــهری اگر واحدها در ســاختمان های چهار تا 
پنج طبقه ساخته شود هزینه هر متر مربع حدود 
هفت میلیون و ۵۰۰ هزار تومان خواهد بود. البته 
به شــرطی که تورم افزایش نیابــد. همچنین در 
ســاختمان های 1۰ تا 12 طبقه هزینه ساخت هر 
متر مربع واحدهای نهضت ملی مســکن به حدود 

1۰ میلیون تومان افزایش می یابد.
ادامه ساخت پروژه های مسکن ملی

همچنین معاون مسکن شهری بنیاد مسکن در 
گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: برای آن که پروژه های 

نهضت ملی مسکن در وضعیت منطقی قرار گیرد 
باید واقع بین باشیم. اگر با پیمانکار هم قرارداد متری 
پنج میلیون تومان ببندیم احتمالا با توجه به بحث 
تــورم تا زمان تحویل واحــد، نرخ ها دچار تعدیل 
می شــود و به عدد هشت میلیون تومان می رسد. 
البته پروژه ها به صورت جداگانه برآورد می شــود. 
یعنی قیمت ساخت واحدها برای طرح ها و مناطق 

مختلف، متفاوت است.
سهرابی درباره آخرین روند اجرای طرح نهضت 
ملی مسکن در شــهرهای کمتر از 1۰۰ هزار نفر 
گفت: در یک قالب، پروژه ها به صورت گروه ساخت 
است. زمینی که وزارت راه و شهر سازی به ما معرفی 
می کنــد تفکیک می کنیم و خدمــات زیربنایی و 

آماده  سازی را بر روی آن انجام می دهیم.
او ادامه داد: سپس متقاضیان را قرعه کشی و در 
گروه های سه و چهار نفره قرار می دهیم. در مواردی 
نیز خانه های تک واحدی یا دو طبقه به مردم واگذار 
و شروع به ساخت می کنیم. در موضوع تهیه پروانه 
و نظارت هــم در کنار مردم هســتیم. این موارد 
شــامل گروه ساخت است که نزدیک 4۰ هزار نفر 

را شامل می شود.
معاون مسکن شهری بنیاد مسکن تاکید کرد: در 
قالبی دیگر احداث بیش از ۵۰ هزار واحد به صورت 
امانی یعنی پیمان دستمزد را در دستور کار داریم. 
بدیــن صورت که ما پیمانکار می گیریم و مصالح و 

خدمات را تامین می کنیم تا قیمت ساخت ارزان تر 
تمام شود و تورم کمتری به آن بخورد.

به گفته سهرابی، مجموع تعهد بنیاد مسکن در 
طرح نهضت ملی مسکن سالانه 4۰۰ هزار واحد بوده 
که تاکنون حدود ۳۰۰ هزار واحد شروع شده است. 
در بخش شهری تاکنون برای 12۰ هزار واحد پروژه 
 تعریف شــده و در بخش روستایی نیز 2۰۰ هزار 

فقره تسهیلات پرداخت می شود.
او درباره تاثیر نوســانات قیمت مصالح بر روند 
اجرای طرح نهضت ملی مسکن گفت: در مقطعی 
که یکدفعه دســتمزد افزایش یافت مقداری دچار 
کندی در اجرا شــدیم اما در حــال حاضر پروژه 

متوقف نداریم.
معاون مسکن شــهری بنیاد مسکن، میانگین 
پیشــرفت طرح نهضت ملی مسکن در شهرهای 
کوچک و روســتاها را 22 درصد دانســت و افزود: 
طبیعتــا آغاز بــه کار طرح های جدید، متوســط 
پیشــرفت پروژه را دچار کاهش درصد می کند اما 
در حــال حاضر بیش از ۷2 هــزار واحد از مرحله  
فونداسیون عبور کرده است. بیش از سه هزار واحد 
در حین نازک کاری و نزدیک 2۰۰ واحد افتتاح و 
به مردم واگذار شــده اســت. سه هزار واحدی که 
در مراحل پایانی قــرار دارد در فروردین 14۰2 و 
همزمان با سالروز تشــکیل حساب 1۰۰ امام)ره( 

افتتاح می شود.

به گفته عضو شورای عالی کار طبق قانون، عیدی کارگران 
دو برابر حقوق پایه اســت به شرطی که از سه برابر حداقل 

حقوق تجاوز نکند.
آیت اســدی در گفت وگو با خبرگــزاری فارس، در مورد عیدی 
کارگران در ســال جاری اظهار داشت: براســاس قانون کار، عیدی 
پایان سال کارگران به اندازه دو برابر حقوق پایه کارگر است، به شرط 
اینکه از سه برابر حداقل حقوق کارگران در سال جاری تجاوز نکند.

وی افزود: با توجه به اینکه حداقل حقوق کارگران در سال جاری 
که براساس مصوبه شورای عالی کار مشخص شد، امسال 4 میلیون 
و 1۷۹ هزار و ۷۵۰ تومان است، بنابراین اگر کارگری امسال 12 ماه 
در یک کارگاه کار کرده باشــد، حداقل عیدی او براســاس محاسبه 
قانون ۸ میلیون و ۳۵۹ هزار و ۵۰۰ تومان خواهد بود و حداکثر رقم 
عیدی کارگران 12 میلیون و ۵۳۹ هزار و 2۵۰ تومان معادل سقف 

سه برابر حداقل حقوق است.
عضو شورای عالی کار این نکته را هم یادآور شد: پرداخت عیدی 
کارگران به نسبت زمان کارکرد در سال جاری است، به عنوان مثال 
اگر کارگری چهار ماه کار کرده باشد، به نسبت چهاردوازدهم عیدی 
یک سال دریافت می کند و یا اگر کارگری هفت ماه کار کند به نسبت 
هفت دوازدهم عیــدی دریافت خواهد کرد و عیدی کامل مربوط به 
کارگرانی است که یک سال کامل برای کارفرمای خود کار کرده باشند.

اسدی همچنین در مورد زمان پرداخت عیدی به کارگران گفت: 
این زمان بســتگی به وضعیت بنگاه و نقدینگی کارفرما دارد. برخی 
از بنگاه ها با توجه به مشــکلات کارگران، هر ۶ ماه یک بار به همان 
نسبت عیدی می دهند، برخی در ماه های آخر سال عیدی پرداخت 
می کنند و برخی به دلیل اوضاع اقتصادی کارگران زودتر می پردازند.

نماینده کارگران در شورای عالی کار همچنین در مورد جلسات 

شورای عالی کار برای تعیین حداقل دستمزد کارگران در سال آینده 
گفت: جلسات مزدی در شورای عالی کار هنوز برگزار نشده است.

وی در مورد اینکه آیا زمان آن دیر نشــده است؟ گفت: زمان از 
دست رفته، چون وزارت کار چند ماه بدون وزیر و با سرپرست اداره 
می شد. اولین جلسه شورای عالی کار با وزیر جدید در ماه قبل برگزار 
شد و دومین جلسه هم در روز سه شنبه هفته جاری برگزار می شود. 
هنوز مباحث دستمزد کارگران به صورت جدی در شورای عالی کار 
مطرح نشــده، باید کارگروه تخصصی مزد، کارش را شروع کند و از 
وزیر جدید انتظار می رود مباحث معیشت کارگران و حداقل دستمزد 
را به صورت جدی پیگیری کند و با همکاری شرکای اجتماعی رقمی 
تصویب کنیم که هم به کنترل تورم کمک کند و هم معیشت کارگران 

را فراهم کند و هم به نفع کارفرما باشد.
این عضو شــورای عالی کار در مورد اینکه مهم ترین مشــکلات 
کارگران در سال جاری چیست، گفت: با توجه به حذف ارز ترجیحی 
در ســال جاری، ابتدا قرار بود قیمت کالاها اضافه نشــود و مجلس 
مصوبه ای گذراند که قیمت کالاهای اساسی بر مبنای شهریور سال 
قبل برگردد اما این اتفاق نیفتاد و قیمت ها بالا رفت و فشار به قدرت 
خرید و معیشت کارگران وارد شد، بنابراین باید کاری کنیم که هم 
وضعیت معیشت کارگران و هم وضعیت تولید و کارگران بهتر شود 

و کارفرما هم آسیب نبیند.
بــه گزارش فارس، در حال حاضر حــدود 14.۹ میلیون کارگر 
بیمه شــده اصلی در کشور داریم که عمده آنها در سطح حداقل مزد 
کارگری قرار دارند و میانگین خانوار کارگری براســاس گزارش های 
مرکز آمار ۳.۹ نفر است و وظیفه مهم شورای عالی کار تعیین حداقل 
دستمزدی است که هم بتواند معیشت کارگران را تأمین کند و هم 

فشاری به بنگاه های اقتصادی وارد نشود.
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